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در گزارش سخنگوی دولت به خبرگان مطرح شد

  ادامه در همین صفحه

ســخنگوی دولت گفــت: اتخــاذ تصمیمــات و 
سیاست های اقتصادی متناســب با ضربه هایی که بر 
اقتصاد ما وارد شد، از ســوی دولت خوشبختانه آثار و 
ثمرات ملموسی در پی داشته است.محمدباقر نوبخت که 
در اجرای تبصره 1 و 2 ماده52 آیین نامه داخلی خبرگان 
میهمان ویژه جلسه دوم اجلاس نوزدهم خبرگان بود، در 
ارایه گزارشی از وضع اقتصادی کشور به طرح مشکل و 
متغیر تورم و رکود در کشــور پرداخت و با اشاره به این 
دو موضوع افزود: بخشی از دلایل پدید آمدن این مشکل 
اقتصادی مربوط به مشــکلات داخلی و بخشــی از آن 
مربوط به مشکلات خارجی و محدودیت های اقتصادی 
تحمیلی از سوی دیگران است.  وی همچنین با اشاره به 
برنامه های اقتصادی که از  ســال 68 تا امروز ارایه و اجرا 
شده است، گفت: برنامه پنجم توسعه از  سال 1390 آغاز 

شد. درحالی که 119 میلیارد دلار درآمد نفتی داشتیم، 
وقتی بــا تحریم ها مواجه شــدیم، تکانه های شــدید 
اقتصادی بر کشور تحمیل شــد. در سال های 90و91 
زمانی که با افت شــدید قیمت نفــت و کاهش میزان 
صادرات نفتی مواجه شدیم، همین امر موجب کاهش 
رشد اقتصادی و منفی شدن آن شد. رشد اقتصادی است 
که می تواند مانع متغیر رکود و تورم شود.  وی تاکید کرد: 
شوک های نفتی در سال های اخیر نیازمند ارایه برنامه 
و اجرای سیاســت هایی برای خروج از بحران و مهار آن 
بود؛ لذا در دولت و مرکز تحقیقات اســتراتژیک مجمع 
تشخیص مصلحت نظام برنامه هایی ارایه و تا اندازه خوبی 
فشار شوک های تحمیلی مهار شد. توسعه اقتصادی و 
رشد اقتصادی همراه با عدالت از برنامه ها و راهکارهایی 

بود که انجام گرفت. 

افت قیمت نفت و بحران های 
زیست محیطی بزرگترین مشکلات 

پیش روی کشور

سیاست

 صفحه ۲

 حجت الاسلام  علم الهدی 
 نماینده ولی فقیه 

در خراسان رضوی شد

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی

قاچاق یا قانونی؟
وقتي که به اطراف خود نگاه مي کنیم، دچار تعجب 
مي شــویم. غربي ها ایران را تحریــم کرده اند، طبعا 
درآمدهاي ارزي در حداقل اســت و باید براي کسب 
حتی یک دلار ارز تمــام تلاش خود را بــر صادرات 
متمرکز کنیم، ولي به جاي آن نه تنهــا واردات انجام 
مي شــود و ارز از دســت مي رود، بلکه واردات میوه از 
طریق قاچاق که با توجه به تولید میوه در کشور کالای 
غیرضرور است و کار به نسبت سختی هم هست و در 
عمل ناشدني است، صورت مي گیرد. هفته گذشته، 
وزیر کشاورزي پس از چندبار تذکر بالاخره فریادش 

درآمد و مطابق خبر روزنامه شهروند گفت که: 
»گاهی چیزهایی را می شنوم که غصه  ام می گیرد، 
مثلا واردات میوه به کشــور ازجمله این مسائل است. 
ایران به دلیل تنوع اقلیم در زمینه تولید میوه بســیار 
غنی اســت. عطر و طعم میوه ایرانی را کمتر اقلیمی 
دارد. درعین این که بنا به شــهادت آمار و مستندات 
رسمی هیچ کمبود میوه ای در کشــور وجود ندارد. 
ایران با وجود آن که تنها یک درصد جمعیت جهان را 
تشکیل می دهد، ٤ درصد مرکبات دنیا را تولید می کند 
اما چرا باید انگور و پرتقال به کشور وارد شود؟ آن هم 
در شــرایطی که پرتقال تولیدی کشــور روی دست 
کشاورزان مانده است... وزارت جهاد کشاورزی به هیچ 
عنوان موافق واردات میوه نیست. نه فقط از بعد حمایت 
از تولید کننده که من بیشتر به این قضیه به صورت فنی 
نگاه می کنم. بنده بیشــتر نگران آفت و بیماری هایی 
هســتم که این محصولات با خود به کشور می آورند، 
بنابراین این موضوع از نظر فنی برای وزارت جهاد بسیار 
مهم و حساسیت برانگیز اســت. در 10 سال گذشته 
همراه با میوه های قاچاق آفاتی به کشور وارد شد که تا 
قبل از آن وجود نداشت و هزینه سنگینی برای مبارزه 
با آن به کشــاورز و اقتصاد ملی تحمیل شد. به عنوان 
مثال همراه با واردات پرتقال، آفت مگس مدیترانه ای 
و همراه با واردات زیتون، مگس زیتون وارد کشور شد 
و ما حدود 10 میلیارد تومان برای مبارزه با مگس میوه 
زیتون هزینه کردیم. مصرف سم مان بالا رفت و ده ها 
دردسر دیگر که الان این موضوع نگران مان کرده است. 
گاهی بنده می شنوم که قاچاق میوه سازمان یافته انجام 
می شود اما این مسأله هنوز برای ما مستند نیست اما به 
هرصورت ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز متولی 
این موضوع اســت. من که خودم مامور ندارم که برود 
 بارهای میوه را چک کند و بتوانم از لب مرز کانتینرها را

ردیابی کنم. حجتــی ادامه داد: ایــن میوه ها از کجا 
می آید، از آسمان یا مرزها؟ اگر از مرزها وارد می شود، 
حتما آنجا مرزبان وجود دارد و شما به خوبی  می دانید 
مسئول مرزبانی چه کسی است. چرا از من این سوال را 
می کنید؟ من می توانم در این زمینه چه بگویم که چه 
کسی پشت پرده قاچاق میوه است و اصلا چرا باید این 
میوه ها به راحتی در بازار داخلی توزیع و عرضه شود و 

حتی میادین شهرداری میوه قاچاق بفروشد؟«
با وجود این گفته ها به نظر می رسد که مشکل اصلي 
ما در وجود قاچاق میوه نیســت. مشکل این است که 

در هر حال میوه، موبایل نیست که چند صدتاي آن را 
بتوان در بسته اي جاسازي و وارد کشور کرد. میوه باید 
از مرز وارد و به ســرعت نیز ترخیص شود و در نتیجه 
باید از مجاري قانوني وارد شود، ولي کیست که نداند 
ورود مواد غذایي و کشاورزي به دلیل تبعات خاص آن 
ازجمله وارد شــدن آفت، در همه کشورها با مقررات 
بسیار سختي مواجه است، حتی برای واردات قانونی 
آنها؛ حال چگونه ممکن است که این کالا در این حد 
زیاد به صورت قاچاق )گفته مي شود ٤000 تن( وارد 
کشور شود. آیا گمرک و سایر نهادها در این باره سخني 
ندارند که بگویند؟ روزنامه ها چرا پیگیر ماجرا نیستند 
و ته وتوي قضیه را درنمي آورند؟ یکــي از افرادي که 
دستش در امر تولید و صادرات بود، اعتقاد داشت که 
هدف اصلي این نوع واردات، پولشویي است در هرحال 
دولت چرا در این باره سکوت مي کند؟ چه معنا دارد که 
فریاد وزیر کشاورزي از قاچاق میوه بالا رود؟ اصولا آیا 
او نمي داند که این مسأله را چه کسي باید پاسخ دهد؟ 
ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز زیر نظر کیست؟ به 
علاوه باغداران ایراني در این بــاره نظر دیگري دارند، 
»مدیرعامل اتحادیه باغداران مازندران مدعي شد که 
میوه هاي وارداتي قاچاق نبوده اند و مجوزهاي لازم را 
دریافت کرده بودنــد، چرا که امکان ندارد این حجم از 
میوه خارجي بدون مجوز و از طریق قاچاق به کشــور 
وارد شده باشد. باور اینکه میوه هاي خارجي از آن سوي 
مرزها و با فاصله هاي بسیار دور به کشور قاچاق شده 
باشد، سخت است و مي توان گفت میوه هاي وارداتي 

هیچ یک قاچاق نبوده و مجوزهاي لازم را داشته اند«. 
به جز مسأله دولت باید قدری به رفتار خودمان نیز 
توجه کنیم. کشوري که میوه دارد و سیب هاي درجه 
یک آن فعلا خریدار ندارد، چرا باید سیب هاي خارجي 
و فرانسوي را با قیمت گزاف وارد کشور کند؟ و از همه 
مهم تر اینکه مردمي پیدا مي شوند که آنها را با قیمتي 

چندبرابر سیب دماوند یا ارومیه خریداري مي کنند!
اگر نیک بنگریم، بدون تردید دســت هاي فساد در 
کار اســت. دولت آقاي روحاني بدون مبارزه با فساد 
نمي تواند تحولي جدي را در اقتصاد کشور رقم بزند. 
فساد هم لزوما نباید به دانه درشــت ها محدود شود. 
فسادهاي جزیي و متوســط هم بسیار مهم هستند؛ 
زیرا وجود این فسادها، حساسیت جامعه را نسبت به 
موضوع فســاد کاهش مي دهد. دولــت نمي تواند در 
برابر مسائلي که پیش مي آید سکوت کند. آقاي وزیر 
کشــاورزي نمي تواند فقط گله کند. حتما اطلاعات 
مفصلي دارند که چه کساني این میوه ها را وارد مي کنند 
و از یک سو به سلامت کشاورزي لطمه مي زنند و هزینه 
کشاورزي را بالا مي برند و از ســوی دیگر به باغداران 
کشور خسارت وارد مي کنند و هم این که منابع ارزي 
کشور را تلف مي کنند. از آقاي معاون اول و رئیس کل 
گمرک کشــور و نیز وزیر صنعت و بازرگاني و ســایر 
دست اندرکاران مي خواهیم که درباره این مسأله مهم 
به صورت شفاف اظهارنظر کنند. سکوت جز تعمیق 

خلاف و فساد نتیجه دیگري ندارد.
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 شعارهای انقلاب 
باید  از انحصار گروه ها خارج شود

شاید از تیم ملی 
خداحافظی کنم

گفت وگوی »شهروند«
  با صمد نیکخواه  بهرامی

 کاپیتان تیم ملی بسکتبال

    صفحه۲

گروه ورزش|  روز گذشــته در مراسمی به همت وزارت 
ورزش و جوانان از خیرین ورزش یار که در سال های اخیر در 
توسعه ورزش قهرمانی و همگانی کمک های مالی و معنوی 

خود را ارایه دادند، تقدیر شد.
برای نخســتین بار وزارت ورزش در مراســمی در هتل 
المپیک تهران از 160 خیر ورزشــی تقدیر کرد. طبق گفته 
مســئولان وزارت ورزش 359 هزار متر مربــع از پروژه های 
ورزشی در قالب 92 پروژه نیمه تمام توسط خیرین ورزش یار 
در حال ساخت و تکمیل است و خیرین برای این اقدام بیش 
از ٤3 میلیارد تومان آورده داشــته اند. در این مراسم علاوه بر 
وزیر ورزش و معاونانش، آیت الله سیدحسن خمینی، یادگار 
بنیانگذار انقلاب اســلامی و محمدباقر نوبخت، سخنگوی 
دولت نیــز حضور داشــتند. همچنین جمعی از روســای 
فدراسیون ها، پیشکسوتان و ورزشکاران برای تقدیر از 160 
خیر ورزش یار در این مراســم حضور پیدا کردند. در ابتدای 
مراسم گروه ناشنوایان با آهنگ مرحوم ناصر عبداللهی درباره 

حضرت فاطمه زهرا)س( برنامه ای را اجرا کردند. 
آیت الله سیدحسن خمینی در نخستین همایش خیرین 
ورزش یار به سخنرانی پرداخت: »بسیار خرسندم در حضور 
خیرین عرصه ورزش کشــور هســتم. حضور افراد خیر در 

بخش های مختلف به خصوص عرصه ورزش بسیار تاثیرگذار 
بوده اســت. برای صدقــه دادن و انجام کارهــای خیر هم 
دستورات زیادی وجود دارد و هم ثواب زیادی قرار داده شده 
است. گاهی حتی حس می کنیم دادن خیرات و حسنات در 
حق افراد مختلف واجب باشــد و به همین خاطر بر روی آن 
تاکید شده است. امور خیر و صدقات هم ثواب دنیوی دارد و 
هم ثواب اخروی و روایات زیادی درباره دادن صدقه و خیرات 
آورده شده و نباید فراموش کنیم که کار خیر فقط محدود به 

بخش مالی نمی شود.«
او با بیان این که باید به نقاط دور افتاده و محروم توجه کافی 
صورت پذیرد، می افزاید: »این که در یک نقطه دور افتاده یک 
خیر با کمک های خود جایی را ایجاد کرده، کار بسیار بزرگی 
است که به این سبب هم نام نیکو از وی به جای می ماند و هم 
ادای دین به جامعه کرده است. البته این خیر توشه ای نیز برای 

آخرت خود ذخیره کرده است.«
نوه بنیانگذار انقلاب اسلامی با بیان این که هرچه در عرصه 
ورزش کار شود کم است، خاطرنشان می کند: »ما هرچه در 
حوزه ورزش کار کنیم باز هم کم است. در این عرصه راه نرفته 
زیادی داریم. البته در این زمینه هم دولت توجه کافی دارد 
و هم جناب آقای گودرزی که خود درک و شــناخت کافی 

از ورزش دارد. جایگاه ما در ورزش با توانمندی های جامعه 
فاصله دارد و باید این فاصله را پر کرد به شرط آن که به ورزش 
در نقاط دور افتاده توجه کنیم. این که ما نسبت به میانگین 
جهانی دو تا ســه برابر عقب افتاده باشــیم، نکته جالبی 

نیست.«
محمدباقر نوبخت، ســخنگوی دولت نیــز در همایش 
قدردانی از خیرین ورزش یار حاضر شد و در جمع خبرنگاران 
خبرهای خوشــی را به اهالی ورزش داد: »حســن روحانی، 
رئیس جمهوری من را مامور کرده اســت در بحث مسابقات 
ورزشی و مشکلات ورزشکاران در رخدادهای جهانی به ویژه 
المپیک 2016 ریو این مسائل را پیگیری کنم. ورزش و جوانان 
یک وزارتخانه است که در هیأت وزیران هر وزیری را به عنوان 
نمادی از یک بخش از جامعه می بینــم، وقتی به گودرزی 
می رسم آن را تکریم و دعا می کنم چون کار حساسی دارد. 
هیچ کدام از وزرا به انــدازه گوهری که دولــت به گودرزی 
سپرده، ارزشمند نیستند؛ چرا که پرداختن به ورزش یعنی 
پرداختن به جوان و پرداختن به جوان یعنی پرداخت به میهن. 
همان میهنی که همه ما آمادگی داریم جان خود را فدای آن 
کنیم. البته اگر وزیر بخواهد به تنهایی کاری انجام دهد امکان 

موفقیت در آن کم است. 

آیت الله سیدحسن خمینی  در  همایش تقدیر از خیرین ورزش یار:

راه نرفته  در ورزش،  زیاد داریم

ادامه از همین صفحه

افت قیمت نفت و بحران های 
زیست محیطی بزرگترین مشکلات 

پیش روی کشور
معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی گفت: اتخاذ تصمیمات و سیاست های 
اقتصادی متناســب با ضربه هایی که بر اقتصاد ما 
وارد شد، از سوی دولت خوشــبختانه آثار و ثمرات 
ملموسی در پی داشته اســت. رشد سرمایه گذاری 
باعث مثبت شدن شاخص رشد اقتصادی شد، اما در 
مقطع بعدی شاهد کاهش قیمت نفت به زیر 30 دلار 
بودیم که باعث کاهش درآمد دولت از 120 میلیارد 
دلار به 3٤ میلیارد دلار شــد و همین کاهش درآمد 
دولت،  درصد ســرمایه گذاری را نیز کاهش داد و به 
نوعی آثار خود را بر سفره مردم هم گذاشت؛ لذا رشد 
اقتصادی کشور مجددا به مثبت یک درصد رسید؛ 
البته تغییر روند از منفی 6 درصد به مثبت یک درصد 

بوده و قابل تقدیر است. 
  به گزارش ایسنا،  وی با اشــاره به کاهش درآمد 
نفتی کشورهایی چون عربســتان و ونزوئلا گفت: 
کشوری مثل عربستان که یارانه های زیادی را به مردم 
خود مــی داد در مواجهه با کاهش درآمد نفتی خود 
کاهش حجم یارانه های پرداختی و افزایش قیمت 
برخی کالاها و خدمات را اجرا کرد، اما دولت اعتدال 
با وجود کاهش قیمت نفت تلاش کرد یارانه مردم را 

پرداخت کند و جلوی افزایش قیمت ها را بگیرد. 
وی با اشــاره به تلاش های دولــت برای کاهش 
بیکاری در کشور گفت: سالانه جمع کثیری به بازار 
کار وارد می شــوند، با این حال دولت تلاش کرده با 
ثبات قیمت ها و ایجاد اشتغال برای فارغ التحصیلان 

تا حدودی از حجم بیکاری بکاهد. 
سخنگوی دولت با اشــاره به سیاست های کلی 
اقتصاد مقاومتی، تصریح کرد: رشد اقتصادی در گرو 
استفاده از تمام ظرفیت های مورد اشاره مقام معظم 
رهبری در سیاســت های ابلاغی اقتصاد مقاومتی 
است. اما آیا واقعا اقتصاد مقاومتی ما امروز این توان و 
قدرت را دارد که با کاهش تکیه بر نفت، سیاست های 
اقتصاد مقاومتی را اجرایی کنیم؟ کاهش تکیه بر نفت 
یعنی افزایش مالیات، آیا جامعه ما امروز این پذیرش 
را دارد؟ امروز دولت تمام تلاش خود را به کار بســته 
که با اجرایی شدن برجام، رفع تحریم ها، ایجاد روابط 
دیپلماتیک و ایجاد بسترهای سرمایه گذاری خارجی، 
گشــایش اقتصادی مبتنی بر اقتصــاد مقاومتی و 
رسیدن به عدد 8 درصد رشد اقتصادی را فراهم آورد 

تا به رقم 72٤ هزار  میلیارد برسیم. 
وی در ادامه به برنامه ششــم توســعه اشاره کرد 
و برنامه های توســعه ای اولویت دار برنامه ششم را 
برشــمرد و گفت: معضل کم آبی در کشور و کاهش 
ســفره های زیرزمینی و موضوع محیط  زیســت و 
معطوف شدن به 2٤ بند سیاســت محلی اقتصاد 
مقاومتی در برنامه ششــم مدنظر قرار گرفته است. 
همچنین رشــد 8درصدی و تک رقمی شدن نرخ 
بیکاری و نرخ تورم از برنامه های آتی دولت در راستای 

اجرای برنامه ششم توسعه است. 
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ماجرای کمبود تخــت بخش مراقبت های 
ویژه بیمارستان ها، بیش از یک سال می شود 
که پای ثابت صحبت های مســئولان وزارت 
بهداشت اســت. حالا کمتر از 10 روز مانده به 
پایان سال، وزیر بهداشت به بیرجند رفت و در 
یکی از بیمارستان ها به طور همزمان در سراسر 
کشور، یک هزار و 71٤ تخت ویژه بیمارستانی...

باور می کنید که این روزها در میان همه شــلوغی های 
بزرگ و کوچکی که شــهرهای ما را پر کرده اســت و در 
میان امواج سخت و خشنی که از موج رسانه های مختلف 
به بیرون درز می کنند، ما؛ یعنی همه ما آدم های ایرانی در 
هفته منابع طبیعی زندگی می کنیم؟ یعنی در روزهایی که 
قرار است به مناسبت بزرگداشت محیط زیست در ایران، 
آن هم در آستانه هجوم بهار، همه شهروندان از کوچک و 
بزرگ به احترامِ » جانِ نهفته« در محیط زیست، کلاه به 
احترام از سر بردارند و رسم ادب را در برابر طبیعت به جای 

آورند.
 به حکم روزشمار رسمی، 15 اسفند تا 22 اسفند، تنها 
هفته موجود در کشور است که ظاهرا محیط زیست مجاز 
است در آن، پایش را دراز کند و ریه هایش را جایی بالاتر از 

ذهن دود گرفته خیلی از ما ، با هوایی تازه، پر و خالی کند. 
باید مجال بزرگواری باشد که منابع طبیعی یافته اند؛ اگر 
آدمیان از سر شــوخ  طبعی و یا شاید کوتاهی نگاه، چنین 
بی تفاوت از کنار نا خوشی طبیعت عبور نمی کردند و یا 
نیشتری از ســر نا آگاهی جایی در میان دو ابروی محیط 

زیست فرو نمی کردند.
 این روزها که قرار اســت روز خرمی و شادابی طبیعت 
باشــد، بهترین زمان برای یاد آوری این نکته است که ما، 
خیلی های ما، شــادابی خود را از دســت داده ایم و دیگر 
نمی توانیم، هوا را صاف برای تنفس طبیعت، طلب کنیم. 
شــاید فراموش کرده ایم که زاگرس دست روی زانویش 
گرفته است و درخت های بلوط به تاوان تفریح و سرمستی 
ما، بیهوده و فرسوده شده اند. چه اتفاق بزرگ و با شکوهی 

می شد اگر همه ما آدم های ساکن در ایران می دانستیم 
که از بین رفتــن 1٤2 هزار و 9٤1 هکتــار از عرصه هاي 
طبیعي کشور به دلیل آتش ســوزی و آن هم تنها در دهه 
80 چه معنای تلخ، شکننده و ویران گری دارد.چه رویایی 
شکوهمندی بود اگر همه ما اهالی شهر، روستا و کوچه های 
تو در تو می توانستیم حداقل هفته ای یکبار، از کنار همه 
عقده های اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و ... عبور کنیم و به 
پاس بزرگداشت طبیعت، پشت به پشت یکدیگر بایستیم 
و برای قله کوهی که روی پنجه پا ایستاده و انگشتانش را 
از میان همهمه دود بیرون گرفته است، دست روی سینه 

بگذاریم و یک دقیقه سکوت کنیم.
آی آدم ها! محیط زیست را دریابید، صدایی تنهایی اش 

سر به فلک می کشد.

مرثیه ای برای طبیعت  در هفته منابع طبیعی

سکوت کنیم!


